

ဦးအေးလွင် (ဗဟိုစီးပွားရေးကော်မတီအဖွဲ့ဝင်၊ အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်)

ဦးကျော်မျိုးထွန်း (Financial consultant)

ပွင့်လင်းမြင်သာမှုလုံးဝမရှိခဲ့ဘူး။ နောက်ဝန်ကြီးဌာနတစ်ခုမှာ စက်ရုံတွေ
စက်ရုံတွေအများကြီးရှိတယ်။အဲ့လုပ်ငန်း တွေကိုပေးတဲ့နေရာမှာ တစ်ခုတည်း
တစ်ခုတည်းမတူဘူး။ပုံစံမတူတဲ့အခါမှာ စည်းမျဉ်းစည်းကမ်းနဲ့ဥပဒေကလည်း မတူဘူး။ အဲ့ဒီ
အဲ့ဒီအပေါ်မှာ တိုင်းပြည်အတွက်အကျိုးရှိတယ် မရှိဘူးဆိုတာကို ပြန်လည်လေ့လာသုံးသပ် ပြီးတော့မှ
ပြီးတော့မှ ပြောဖို့လိုမယ်လို့ထင်ပါတယ် ဦးအေးလွင်

ကျွန်တော်တို့ဆီမှာပြောင်းခဲ့တာက ပွင့်လင်းမြင်သာမှုမရှိခဲ့ဘူး။ပြောင်းတဲ့နေရာမှာ Third Party
မပါဘူး။လူနည်းစုကိုရောက်သွားတယ်။ရှုရှားမှာလည်းအဲ့လိုဖြစ်သွားခဲ့တယ်။ဒီတော့ ပွင့်လ
ပွင့်လင်းမြင် သာမှုရှိအောင် ကျွန်တော်တို့ဘယ်လိုပြောင်းကြမလဲ ဦးကျော်မျိုးထွန်း

ကျန်နေတဲ့လုပ်ငန်းတွေကို ပုဂ္ဂလိကလွှဲသင့်သလားဆိုတာ စနစ်တ
စနစ်တကျလွှဲနိုင်တဲ့ဥပဒေရှိရမယ်။ စနစ်တ
စနစ်တကျယှဉ်ပြိုင်နိုင်တဲ့ပွင့်လင်းမြင်သာမှုစနစ်တွေရှိရမယ်။နောက်ရတဲ့လူက ဘာလုပ်မယ်ဆို
လုပ်မယ်ဆိုတဲ့ သတ်သတ်မတ်မတ်တိုင်းပြည်ကိုကြေညာပြီး ပြည်သူအများရဲ့ဆန္ဒကို ခံယူသ
ခံယူသင့်တယ်။စနစ်တစ်ခုမှာ ပြောင်းတဲ့နေရာမှာ ဒီလိုလာဘ်သိပ်ထိုးပြီးလုပ်တဲ့စနစ်ကို ပုဂ္ဂလိ
ပုဂ္ဂလိကလွှဲပြောင်းတယ်လို့ အပြောခံရတာ ထက် တ
ထက် တကယ့်ပုဂ္ဂလိကလွှဲပြောင်းပါတယ်ဆိုတဲ့စနစ် လေ့လာလို့ရတဲ့တိုင်းပြည်တွေ အိမ်နီးချ
အိမ်နီးချင်းနား မှာရှိပါတယ် ဦးအေးလွင်

Review တော့ပြန်လုပ်သင့်တယ်။ပြီးတော့ ကျွန်
ကျွန်တော့်သဘောက ရှေ့ကိုလည်းဘယ်လိုသွားမလဲပေါ့။ ပြီးတော့ Review
ပြန်လုပ်တဲ့နေရာမှာ ဘယ်လိုပုံစံမျိုးနဲ့လုပ်မှာလဲ။ ဥပမာ- MOGE ဆိုရင် အစိုးရက
ရတဲ့အခွန်ငွေထဲက တော်တော်များများကို သူက contribute လုပ်တယ်။ဆိုတော့ MOGE ကို

ကျွန်တော်တို့က ပုဂ္ဂလိကမလုပ်သင့်ဘူး။ ရုံးတဲ့ဟာတွေလုပ်ရမယ်။ လုပ်တဲ့အချိန်မှာ ပွင့် ပွင့်လင်းမြင် သာမူရှိရှိနဲ့လုပ်သင့်တယ် ဦးကျော်မျိုးထွန်း

လေလံပြစ်တဲ့တင်ဒါ စနစ်ကတော့ စနစ်ကျပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လူတွေရဲ့ လုပ်ပုံကိုင်ပုံကြောင့် တချို့ဟာတွေက ပွင့်လင်း မြင်သာမှုမရှိ မြင်သာမှုမရှိခဲ့ဘူး။ ဥပမာ ကျွန်တော်တို့ရည်မှန်းထားတဲ့နေရာတစ်ခုကို ဆွဲချင်တယ်။ ဈေးများများလည်း ဤလည်း ပေးခဲ့ပြီးဆွဲခဲ့ပေမယ့် မရခဲ့ဘူး ကျန်ခဲ့တယ်။ မေးကြည့်တော့ ဒီနေရာကို အဖေ ဒီနေရာကို အပေါ်ကထည့်တော့ဘူး ဆိုတာမျိုးတွေခဲ့ရတယ် ဦးမြ ဦးမြတ်သင်းအောင် (ဗဟိုအလုပ် အမှုဆောင်၊ ကုန်သည်စက်မှုအသင်းချုပ်)

Privatization မလုပ်ခင်မှာ corporatization ဆိုတာ တစ်ခုရှိပါသေးတယ်။ ဒီ corporatization ဆိုတဲ့ သဘောက အစိုးရပိုင်လုပ်ငန်းတွေကို ကု ကုမ္ပဏီလုပ်ငန်းတစ်ခုလို့မျိုးကြည့်ဖို့လိုပါတယ်။ တချို့လုပ်ငန်း တွေဟာ အမြတ်ရှိတဲ့အချိန်မှာ အမြတ်တ မြတ်တစ်ခုလုံးကိုအစိုးရကို ပြန် ပြန်ပေးရတယ်။ အဲဒီအမြတ်ကို သိမ်းထား ပြီးလုပ်ငန်းတွေမှာထပ်တိုးချဲ့မယ် ပြီးရင် အစိုးရကို shareholder အနေနဲ့ကြည့်ပြီး အမြတ်ဝေစု အနေ အနေနဲ့ပေးမယ်ဆိုရင်ကုမ္ပဏီပုံစံမျိုးဖြစ်ပါတယ်။ ကုမ္ပဏီပိုင်အနေနဲ့အစိုးရလုပ်ငန်းတွေကို သေချာ cooperate government ကောင်းကောင်းနဲ့ပြန်ကြည့်ဖို့လိုပါတယ်။ ပြီးတော့မှ ဒုတိယအဆင့် ဒုတိယအဆင့်မှာ ဘယ်လိုလုပ်ငန်းတွေကို Privatization လုပ်သင့်တယ်ဆိုတာစဉ်းစားဖို့ဖြစ်ပါတယ် ဒေါက်တာအောင်သူရ (CEO, Thura Swiss Coltd)

ကျွန်မတို့နိုင်ငံမှာ စီးပွားရေးမလုပ်တက်ဘဲနဲ့ အစိုးရက နှစ်ပေါင်းများစွာလုပ်ခဲ့တယ်။ အဲဒီဆိုးကျိုးတွေ ဝှိုးတွေ ပေါ့နော်။ ဒီခေတ်မှာတော့ မဖြစ်မနေ Privatization ဆိုတာလိုအပ်တယ်လို့ယူဆတယ်။ ဒါပေမယ့် အဲဒါကကောင်းကျိုးလား ဆိုးကျိုးလားဆိုတာကို ပြန်စ ပန်စဉ်းစားဖို့က ကောင်းကျိုးရှိဖို့က လွယ်လွယ်လေး ပဲ။ တက ပဲ။ တကယ့်ကိုပေါ်လစီတွေခိုင်ခိုင်မာမာနဲ့စနစ်တကျနဲ့ပေါ့ စာချုပ်တွေနဲ့သွားခဲ့မယ်ဆိုရင် ဘာမျှ ပြဿ ၂ ပြဿနာမရှိဘူး။ အခုပြဿနာရှိနေတာက ဦးသိန်းစိန်အစိုးရလက်ထက်မှာလွှဲခဲ့တဲ့ဟာတွေက ပွင့်လင်း မြင်သာမှုမရှိခဲ့ဘူး။ လုပ်ငန်းတစ်ခုချင်းဆီမှာ Rule and Regulation

လည်းမရှိခဲ့ဘူး။ ပြီးတော့ ကျွန်တို့လွှတ်တော်အခန်းကဏ္ဍကိုလည်းထည့်သွင်းဖို့လိုမယ်လို့ထင်တယ်။ လွှတ်တော်မှာလည်း ကော်မတီတွေရှိတယ်။ ဒေါ်ကြည်ပြာ(ရန်ကုန်တိုင်းလွှတ်တော်အမတ်)

တချို့လုပ်ငန်းတွေကိုတော့ Privatization လုပ်ရမယ်။တချို့လုပ်ငန်းတွေကိုတော့ commercial ပုံစံ လုပ်ရမယ်။ကျွန်တော်တို့တိုင်းပြည်မှာခက်တဲ့ပြဿနာက အစိုးရ အစိုးရအဖွဲ့ကြီးတွေမှာလုပ်တဲ့လူဟာ သူက စီးပွားရေးလည်းလုပ်တယ်။တဖန်သူက Regulator ပြန်ဖြစ်တယ်။ဒီတော့ အစိုးရမှာ Knowledge ရှိဖို့ လိုတာပေါ့ ဦးကျော်မျိုးထွန်း

လက်ရှိအခြေအနေမှာတော့ ပြည်သူတွေက အစိုးရ အစိုးရကိုအားမရကြဘူး။ဒါပေမယ့် အချိန်တစ်ခုခွဲလောက် ရှိလာရင်တော့လက်ရှိအစိုးရက လက်စွမ်း လက်စွမ်းပြမယ့်အချိန်တော့ရောက်လာမယ်။ဘာလို့လဲဆိုတော့ နှစ်ပေါင်း၅၀ - ၆၀ လောက် - ၆၀ လောက် စီးပွားရေးဆိုတဲ့လူနာကြီးဟာ ချောင်းဆိုရင်းကြပ်ကနေ အခု ကင်ဆာ ကင်ဆာ ဖြစ်တဲ့ အနေအထားဘဲ။ စီးပွားရေးလူနာကြီးက။နှစ်ပေါင်း ၅၀ -၆၀ လောက်အရင်ဆရာဝန်နဲ့ ကုတဲ့ဆေးကို အခုဆရာဝန်ကချက်ချင်းမပြောင်းရဲသေးဘူး။ဒီတော့ခုချိန်က ချိန်က လူနာကို ဘယ်လို လုပ်ရမလဲဆိုတာ ဆရာဝန်သိဖို့လိုပြီ။သိတဲ့အချိန်မှာ ကုသဖို့နည်းလမ်းသစ်အချိန်လည်း ရောက်ပြီ ဦးအေးလွင်

နိုင်ငံခြားသားက သူကကြည့်ပြီဆိုရင် ဒီ Regulation တွေကိုဘဲကြည့်တာ။ဒါတွေက လွှတ်တော်က လာတာ။ဒါတွေမခိုင်မာဘဲနဲ့သူတို့မလာဘူး။ဒီတော့ Privatization ကဘယ်ကစမှာလဲဆိုတော့ လွှတ်တော်ကနေ အရင်စရမယ်။ကျွန်တော်တို့ဆီမှာ အစတွေ အစတွေကများတော့ ဘယ်ကနေအရင်စရ မလဲဆိုတာအရမ်း အရေးကြီးတယ် ဦးကျော်မျိုးထွန်း

တကယ်တမ်းသေချာလုပ်တော့မယ်ဆိုရင် စာရင်းအင်းဂဏန်းတွေကိုသေချာနိုင်မှ ဆုံးဖြတ်ချက် ဆုံးဖြတ်ချက် ချတဲ့သူကလည်း ချလို့ရမယ်။လုပ်တဲ့သူကလည်းလုပ်လို့ရမယ်။အခု Privatization လုပ်မယ်ဆို တဲ့ဟာလည်း နံပါတ်တွေလိုတယ်။ဘယ်ဟာကရှုံးနေလဲ ဘယ်ဟာကမြတ်နေလဲ။ဒါတွေက ဂဏန်း

ဂဏန်း တွေအပေါ်အခြေခံမျှဘဲပိုတိကျမယ်။ ဒီ Policy making လုပ်တဲ့သူတွေကို ဂ
ဂဏန်းတွေကိုနားလည်ဖို့ လိုတယ်။ နားမလည်ဘူးဆိုရင်လုပ်တဲ့ဟာတွေက မထိ
မထိရောက်ဘူး ဦးကျော်မျိုးထွန်း

ကျွန်တော်တို့ဆီမှာ စာရင်းတွေက ဆိုရှယ်လစ်စနစ်ထဲက ဘိုး
ဘိုးဘိုးအောင်တန်ခိုးနဲ့ နှစ်ဆ သုံးဆလုပ်လိုက်တာ။ ရုံးတိုင်းမှာ ဘယ်စာရင်
ဘယ်စာရင်းမျှ အမှန်မရှိတော့ဘူး။ အဲ့ဒါတွေကိုကြည့်ပြီး privatization လုပ်လိုက်ရင်
သွားပြီလွဲသွားပြီ။ ဒါကြောင့်မှန်ကန်တဲ့စာရင်းဇယားကို ပြန်လည်စိစစ်ဖို့လိုတယ် ဦးအေးလွင်

ပရိသတ်- ဦးဌေးအောင် ((
((နိုင်ငံတော်ပိုင်ဟိုတယ်တွေကို ပုဂ္ဂလိကထံလွှဲပြောင်းပေးတုန်းက ၂၀၁၃ခုနှစ်မှာ
၂၀၁၃ခုနှစ်မှာ ဈေးပြိုင်စနစ်နဲ့ နန်းမြိုင်ဟိုတယ်ကို ရယူခဲ့တာပါ။ ဟိုတယ်က အခန်း
အခန်း ၃၀၂ ခန်းရှိပြီး မြေ ၁၅ ဧကရှိပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့က မြေဧက ၁၅ ဧကပေါ်မှာ tourism web
တခုတည်ဆောက်မယ် ဆိုပြီး proposal တင်သွင်းခဲ့ပြီး စာ
စာချုပ်ချုပ်လုပ်ကိုင်ခဲ့တာပါ။ ဒါပေမယ့် ကျွန်တော်တို့လုပ်ကိုင်ခွင့် မရခဲ့ဘူး။ အကြော
အကြောင်းမျိုးမျိုးပြပါတယ်။ အဲ့ဒါ အခု Review လုပ်ဖို့ဆိုပြီး စီးကော်ကိုတွင်သွင်းမယ်လို့ပြော ပါတယ်
ပါတယ်))

ပရိသတ်-
ဦးရဲနိုင်ဝင်း ((နိုင်ငံပိုင်လုပ်ငန်းတွေကို ပုဂ္ဂလိကလွှဲပြောင်းတဲ့နေရာမှာ အစိုးရက နည်းလမ်း ၃ခုနဲ့
နည်းလမ်း ၃ခုနဲ့သွားပါတယ်။ တစ်အချက်က ဒီ
ဒီအလုပ်သမားတွေကို လျှော်ကြေးပင်စင်ပေးပြီးတော့ အငြိမ်းစား ယူခိုင်းတာ။ ဒုတိယကတော့ လျှော်ကြေး
တာ့ လျှော်ကြေးပင်စင်ပေးပြီးတော့ ပုဂ္ဂလိကပိုင်လုပ်ငန်းတွေမှာ ပြန်လည် ထည့်သွင်းတာ
ထည့်သွင်းတာ။ နောက်ဆုံးအချက်ကတော့ ဌာနဆိုင်ရာရွှေ့လိုက်တာ။ ဒီနေရာမှာ အလုပ်သမား အလုပ်သမား
မားတွေ အ
အတွက်အခက်အခဲမဖြစ်အောင် အ
အစိုးရကဘယ်လိုထည့်သွင်းဖြေရှင်းသင့်သလဲဆိုတာကို သိချင်တာပါ))

အဆုံးသတ်

